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USA/RUSKO/UKRAJINA: Preto Kyjev plánuje zaútočiť na Donbas, aby zabránil Rusku
dokončiť plynovod do Európy.

Dokončenie Nord Stream 2 je pre Rusko vecou cti. Investovali sa do neho miliardy eur, boli uvalené
kopy sankcií a do finále zostáva len sto kilometrov potrubia.

USA sa zo všetkých síl snažia dokončeniu projektu zabrániť. Sankcie aj priame hrozby. Zahraničný
developer a poisťovne sa zľakli a odstúpili. Výstavba sa na rok zastavila. Bolo nevyhnutné prepraviť
plavidlo na kladenie rúr „Akademik Čerskij“ z Ďalekého východu do Baltského mora.

Teraz ho však spolu s plávajúcou základňou „Fortuna“ napádajú poľské lode a ponorky. Je možné, že
Rusko bude musieť dopraviť sem Pobaltskú flotilu, aby strážila „Čerského“ a „Fortunu“. Hotový
horor, nie kladenie potrubí.

Ako sa to skončí a prečo tento plynovod tak veľmi potrebujeme, vysvetlil pre denník „Komsomoľskaja
Pravda“ Konstantin Simonov, generálny riaditeľ Národného fondu pre energetickú
bezpečnosť, profesor Finančnej univerzity pri vláde Ruskej federácie.

Konstantin Vasilievič, Gazprom sľubuje dokončenie výstavby Nord Stream 2 do konca roku
2021. Je to reálne?
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— Takéto predpovede sú riskantné, no myslím si, že áno. Napriek kolosálnemu tlaku plávajúca
základňa „Fortuna“ — hlavný potrubný systém — naďalej pracuje s plavidlom „Akademik Čerskij“.
Majú všetky osvedčenia a poistenie. Všetko funguje ako hodinky. Teraz je viac problémov s počasím
ako s americkými sankciami.

Každého, kto sleduje tento epos, napadne otázka: prečo si Gazprom najal švajčiarsku
spoločnosť, ktorá sa zľakla sankcií a utiekla? Prečo ste si od začiatku nepripravovali
vlastnú loď?

— Len porozmýšľajte. Keby sankcie neboli uvalené, niektorí by sa zasa opýtali: „Prečo ste utratili
peniaze daňových poplatníkov za vybavenie a prepravu „Akademika Čerského“ cez pol zemegule?“
Nech urobíte čokoľvek, vždy sa nájdu kritici.

Trump vyhlásil plynovodu Nord Stream 2 vojnu. Čo sa zmenilo s príchodom Bidena?

— Vlastne vôbec nič. Bolo naivné očakávať, že Biden nebude vyvíjať tlak na svojich partnerov v
Európe tak tvrdo. Tlak však pokračuje. O projekte Nord Stream 2 sa hovorilo aj na poslednom samite
NATO! Kedy ste videli vojenský blok diskutovať nie o tankoch, ale o plynovom potrubí? Je to vtipné,
aj keď možno nie veľmi…

USA kvôli tomuto projektu naďalej vyvíjajú tlak na Nemecko. Ale za vlády Bidena začala byť skutočne
aktívna aj Ukrajina (Biden má v Kyjeve osobné účty súvisiace so škandálmi okolo svojho syna). Je
vidieť, že ju nabáda k agresívnejším akciám. Preto, mimochodom, narastá napätie na Donbase a
všeobecná hystéria na Ukrajine.

Takže sa začína vojna na Donbase, aby sa zastavil Nord Stream 2?

— Áno, aj. Trump zameriaval hlavnú pozornosť na záujmy amerického energetického priemyslu. A
škrtil Nord Stream 2 ako konkurenta. Biden má iný motív — politický. Ale samozrejme, provokovanie
Ukrajiny k vojne na Donbase zahŕňa aj Nord Stream 2. Rétorika bude takáto: „Rusi opäť vstúpili do
vojny! Tak to vidíte: Rusko je strašná krajina? Musíme ju potrestať všetkými možnými spôsobmi,
vrátane zastavenia Nord Stream 2“.

A čo bude v najhoršom prípade s projektom?

— Všetky možné sankcie už boli zavedené. Z projektu odišli všetci, ktorí sa mohli zľaknúť. Už
Spojeným štátom zostáva len jedno, nezavádzať žiadne sankcie a rovno zakázať Európanom
nakupovať ruský plyn.

Je to reálne?

— V tomto bláznivom svete sa zdá, že je už možné všetko. Bude to však absolútny kolaps
transatlantických vzťahov aj európskej energie. Bolo by to úplné vytesnenie dodávateľa, ktorý
pokrýva tretinu európskeho trhu a polovicu nemeckého trhu. To už nebudú sankcie…

A čo to potom je?

— Toto je už priame vyhlásenie vojny.

V projekte Nord Stream 2 sú štyria hlavní hráči — Rusko, Nemecko, USA a Ukrajina. Čo kto
stratí a čo získa, ak bude plynovod dokončený?

— Rusko nestráca nič, získava iba ďalšiu možnosť dodávať plyn z nových polí na polostrove Jamal



najkratšou cestou do Nemecka. Úspora — 1 900 kilometrov v porovnaní s ukrajinskou trasou. To je
veľa! A netreba platiť peniaze Ukrajine za prečerpávanie nášho plynu do Európy. Navyše s tým nie sú
spojené žiadne politické riziká. Plynové vojny s Kyjevom sa stanú minulosťou.

Nemecko. Získa najlacnejší plyn najoptimálnejším spôsobom. Teraz je ten správny čas — Nemci
vychádzajú z atómu a z uhlia — opúšťajú jadrové a uhoľné elektrárne. Zároveň sa Nemecko stane
tranzitnou krajinou, cez ktorú bude plyn smerovať do Talianska. To ďalej zvýši váhu Nemcov v EÚ.
Aby však upokojili USA, budú musieť Američanom niečo ponúknuť. Napríklad proforma postaviť
terminál na príjem skvapalneného zemného plynu alebo niečo investovať na Ukrajine.

USA. Samozrejme, nezískajú nič iné len silného konkurenta v podobe Ruska a stratia príležitosť
rozšíriť dodávky svojho drahého skvapalneného plynu do Európy. Američanom nezostane nič iné len
naliehať na svojich európskych partnerov.

Ukrajina. Tá bude mať čistú stratu. Príde o peniaze z tranzitu — to sú 2 — 2,5 miliardy dolárov ročne
— a nástroj nátlaku na Moskvu, ktorý používa posledných 20 rokov.

 Čo sa stane s ukrajinským potrubím?

— Rusko má zmluvu s Ukrajinou, ktorá sa končí 31. decembra 2024. Potom nemá ukrajinský
plynovod zmysel. Nech si vymyslia, čo s tým. Môžeme ho použiť ako zálohu. Ukrajina má niekoľko
vtipných nápadov: chystá sa vyrábať vodík. Nech ho teda dodáva  cez tieto potrubia. Alebo ich
môžeme vziať do múzea, ako to navrhol Alexej Miller.

Rusko je často obviňované, že plynovod do Európy je nástrojom vplyvu, politickou zbraňou
Moskvy.

— To je úplný nezmysel. Existujú dva železné argumenty, ktoré ničia takýto obraz sveta.

Po prvé, aj keď nebude spustený Nord Stream 2, stále si udržíme v Európe náš podiel na trhu. Síce
nie cez Baltské more, takže plyn pôjde cez Ukrajinu, len to bude drahšie. Druhý argument: so
západnou Európou obchodujeme od roku 1968. A Sovietsky zväz ani Rusko ju nikdy nevydierali: „Keď
nesplníte naše podmienky — vypneme plyn!“ O akej energetickej zbrani potom môžeme hovoriť?

Koľko už Rusko investovalo do projektu Nord Stream 2? A koľko môžete zarobiť?

— Objem investícií sa pôvodne odhadoval na 9,5 miliárd eur.

Dosť.

— Nakoniec to bude o niečo viac. Je pravda, že Rusko celú túto sumu neinvestuje. Naša investícia do
projektu predstavuje niečo vyše 5 miliárd eur. No ak si spomeniete, koľko platíme Ukrajine za
tranzit, potom toto číslo už nevyzerá tak astronomicky. Investície sa vrátia dostatočne rýchlo.

Pred plynovodom Nord Stream 2 sme postavili aj Turkish Stream. Ale vraj ešte stále nie je
spustený? Je to tak?

— Samozrejme, že nie. Turkish Stream sú dve morské línie. Prvá je určený pre turecký trh. Keď
začiatkom roku 2020 poklesli Turkom dodávky plynu, písali o tom všetky masmédiá. Ale v treťom a
štvrtom štvrťroku začali dodávky rýchlo stúpať. Pozrite si výsledky za rok 2020 a budete prekvapení,
keď zistíte, že sme v „covid-roku“ zvýšili dodávky v porovnaní s rokom 2019!

A druhá línia bude zásobovať južnú Európu. A už je tu plynovod cez Bulharsko do Srbska. Vyskytujú



sa ťažkosti, ale tiež to začne fungovať. 1. januára začali Bulharsko a Srbsko dostávať plyn cez
Turkish Stream. Pre porovnanie, južný plynový koridor z Azerbajdžanu do Európy je zaplnený menej.

Rusko ešte pri budovaní všetkých týchto potrubí na západ a východ neprekonalo ZSSR?

— Nie je veľmi správne porovnávať so Sovietskym zväzom. Keď stavali Urengoj — Pomary —
Užhorod, bolo to obrovské stavenisko! Ale už v postsovietskom období sme postavili nové potrubie
cez Bielorusko, dve línie Nord Stream 1, a teraz dokončujeme dve línie Nord Stream 2. Bol položený
Turkish Stream a predtým aj Blue Stream smerujúci do Turecka. Postavili sme potrubia do Číny —
Sila Sibíri 1 aj Sila Sibíri 2. ZSSR nemal vôbec možnosť dodávať plyn do Číny. Teraz sa tempo
výstavby plynovodu spomaľuje, keďže hlavné trasy sú už položené.

Avšak nesadáme si s týmito plynovodmi ešte pevnejšie na „ropnú a plynovú ihlu“?

— Neexistuje žiadna ropná na plynová ihla! To je mýtus, ktorého sa treba zbaviť. Slovo „ihla“
naznačuje, že ležíme „za pecou“ a konzervujeme svoju zaostalosť. Nepredstavuje ekonomika štátu
okrem ťažby uhľovodíkov aj množstvo iných činností? Nemáme digitálny priemysel? Mechanické
inžinierstvo? Bolo by hlúpe vedieť zarobiť na vývoze ropy a plynu a nerobiť to. Na predaji
uhľovodíkov nie je nič zlé. Bráni to ďalšiemu odvetviu v rozvoji? Pozrite sa na ekonomické
ukazovatele Ukrajiny, ktorá nie je „na ihle“ a porovnajte s Ruskom. A pochybnosti zmiznú.

Nezostane Rusko v dôsledku prechodu celého sveta na veternú a solárnu energiu so svojím
potrubím na vedľajšej koľaji?

— Za posladných 10 rokov dopyt po všetkých uhľovodíkoch len rástol. Svet míňa čoraz viac energie.
Už sa nás pokúšali takýmito nezmyslami oklamať. Tvrdili, že nikto ropu nepotrebuje, a že tu bude len
a len biopalivo. Ako to dopadlo? Zatiaľ čo sme počúvali takéto rozprávky, USA zdvojnásobili svoju
produkciu a začali vytláčať Rusko z vonkajších trhov.

A čo Škandinávia?

— V Nórsku polovicu automobilov predstavujú elektromobily. Ale čo sa týka produkcie ropy na
obyvateľa, je tu 4 — 5-krát viac ropy ako v Rusku. Všetci hovoria o „zelenom svete“, ale ropu čerpať
neprestávajú.

Napriek tomu prichádza „zelená energia“…

— Áno. Ale stojíme pred akýmsi religióznym prístupom v tomto obraze sveta. Snažia sa nás dotlačiť
do pozície, kedy dobrovoľne zložíme ruky a prestaneme ťažiť ropu a plyn. Ropa bola už desať krát
pochovaná, no stále žije. Ľudstvo energiu potrebuje. A „zelený svet“ sa s tým zatiaľ nedokáže
vyrovnať.

Podpora „zelenej energie“ je ako komunizmus: sľubovalo sa, že bude vybudovaný do roku 1980, ale
doteraz sa to nestalo. A nerobme hlúposti a nezabíjajme teraz priemysel, ktorý nás všetkých živí.
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